
چرا بعد از گذش�ت 17 سال از 
زمان اسارتتان اقدام به نوشتن 
اين اث�ر كردي�د، در حالي كه 
پيش از اي�ن نيز آث�اري را در 
زمينه دفاع مقدس نوشته ايد؟

خاطرات اس��ارتم را همان س��الي كه از 
اردوگاه هاي بعثي آزاد ش��دم، نوشتم. با 
اين حال تبح��ر زيادي ب��راي اينكه اين 
خاطرات را در قالب كتاب و رمان بنويسم، 
نداشتم و چون مي دانستم نمي توانم اثر 
خوبي را بنويسم، اصلًا اين كار را نكردم. 
بعد از آزادي ام وارد حرفه روزنامه نگاري، 
خبرنگاري، داستان نويس��ي و. . . شدم و 
بعد از 16 سال در روزنامه نگاري به جايي 
رسيدم كه احساس كردم مي توانم كتاب 

آبرومندي را بنويسم. 
همانط��ور كه گفتي��د پي��ش از اين نيز 
خاطرات دو تن از رزمندگان و جانبازان 
كشورمان را نوش��ته بودم و حتي پيش 
از اينك��ه بخش هش��ت ماه اس��ارتم و 
داستان هاي مربوط به آن را كه در كتاب 
»آن بيست و سه نفر« نوشته ام بنويسم، 
كتاب »لبخند در قفس« را كه در س��ال 
87 برگزي��ده كتاب س��ال دفاع مقدس 
كشور ش��د، نوش��تم. با اين حال منتظر 
ماندم ت��ا ماجراي اصلي اس��ارت خود را 
كه همان داستان آن 23 نفر است، زماني 
كه به تبحر در داستان نويسي رسيدم، به 

رشته تحرير درآورم. 
 كتاب »آن بيس��ت و س��ه نفر« را طي 
س��ال هاي 1390 و 1391 نوشتم و يك 
سال نيز پروسه چاپ آن به طول انجاميد 
كه در نهايت در سال 93 منتشر شد و تا 
پايان س��ال نيز به چاپ دوم رسيد. البته 

بايد بگويم كه بعد از تقريظ مقام معظم 
رهبري بر اين كتاب، »آن بيس��ت وسه 
نفر« در ميان مردم ش��ناخته شد و الان 
به چاپ پانزدهم رسيده است. نكته اي كه 
بايد به آن اشاره كنم اين است كه داستان 
كتاب جزو داس��تان هاي ن��اب در طول 
دفاع مقدس به شمار مي رود و از اين رو 
نيازمند بود تا تمام سعي ام را براي نگارش 

آن به كار بگيرم. 
با اين حال »آن بيست و س��ه نفر« تنها 
هشت ماه از دوران اسارت چند ساله ام را 
در بر مي گيرد و طبيعتاً سال هاي ديگري 
كه در اس��ارت ب��ودم نيز داس��تان هاي 
جالب��ي دارد، البته تمام اف��رادي كه در 
اسارت و جبهه ها بوده اند، خاطرات ناب 
و زيبايي دارند كه بايد ب��ه آنها پرداخته 
ش��ود. در حقيقت هنوز خاطرات زيادي 
وجود دارد كه با گذشت زمان از دل آنها 
كتاب هاي خوبي درمي آيد، همانطور كه 
بعد از گذشت 30 سال كتاب هاي خوبي 
مانند دا، كوچه نقاش ها، دختر شينا و... 
را داريم. هر س��ال كه جلوتر مي رويم با 

گنج هاي جديدتري مواجه مي شويم. 
»آن بيست و س��ه نفر« بعد از 30 سال 
نگاشته مي ش��ود، در حالي كه امروز به 
جز يكي از آن 23 نف��ر مابقي زنده اند و 
شهادت مي دهند بر آنچه در اين كتاب 

اتفاق افتاده است. 
با توجه به انتش�ار تقريظ مقام 
معظم رهبري پيش از نمايشگاه 
كتاب تهران، استقبال از اين اثر 

در طول نمايشگاه چطور بود؟
فروش كتاب در طول نمايش��گاه كتاب 
بس��يار خوب بود به گون��ه اي كه هر روز 

هزار جلد از اين كتاب فروخته مي ش��د، 
در حقيقت در طول 10 روز نمايش��گاه 
كتاب بيست و هش��تم 10 هزار جلد از 
كتاب »آن بيست و س��ه نفر« به فروش 
رسيد كه اين نشان دهنده استقبال خوب 

مردم از اين اثر است. 
 از نگاه ش�ما كدام قس�مت از 

كتاب تلخ تر بوده است؟
طبيعتاً اس��ارت تلخي ها و شيريني ها را 
در كنار هم دارد، با اي��ن حال بايد گفت 
كه اگر ماجراي آن 23 نفر را از نگاه فردي 
ديگر و به طور مثال آن مجروحي كه در 
كتاب درباره آن گفته ام نگاه كنيم، ماجرا 
بسيار تلخ تر بوده است. به عبارت ديگر به 
تعداد تمام آن 23 نفر مي توان خاطرات 
تلخ تر و حت��ي ش��يرين تري را از دوران 
اسارت نوشت، با اين حال نمي خواستم 
كتابم اثر تلخي باشد به همين دليل اگر از 
تلخي هاي اسارت گفته ام، شيريني هاي 
آن را نيز بيان كردم، اگر از سرباز بد عراقي 
صحبت كرده ام، تعريف سربازهاي خوب 
عراقي را هم كردم.  »آن بيست و سه نفر« 
كتاب سياه و سفيد است؛ چراكه در آن 
هم رزمن��ده خوب و منظ��م داريم و هم 
رزمنده اي كه نظ��م را رعايت نمي كند، 
در آن هم سرباز بعثي داريم هم سربازي 
كه رفتار مناسبي با رزمندگان دارد. البته 
اگر بخواهم كتاب را دوباره بنويسم، نگاه 
ريزبينانه تري نسبت به آن خواهم داشت؛ 
چراكه برخي افراد كه اين اثر را خوانده اند، 
عنوان مي كنند كه بايد نگاه ريزبينانه تر 
و دقيق تري نسبت به كتاب و مسائلي كه 
شايد در كتاب خيلي به آن توجه نكردم، 

داشته باشم.

 ماج�راي آن 23 نفر در همين 
كتاب به پايان مي رسد؟

 خير، در ديداري كه با مقام معظم رهبري 
داشتم، ايشان پرسيدند كه ادامه كتاب را 
خواهم نوشت؟ بنده نيز در جواب به رهبر 
انقلاب گفتم ادامه ماجراي آن 23 نفر را 

در كتاب بعدي ام مي نويسم. 
 در جل��د دوم كتاب به ماج��راي آن 23 
نفر به همراه 400 نوجوان ديگري كه در 
عمليات والفجر و پيش از آن اسير شده 
بودند و همه مان را در يك اردوگاهي كه به 
اردوگاه اطفال معروف بود، جمع كردند، 
خواهم پرداخت و قطعاً اگر ماجراي جلد 
دوم كتاب جالب تر و خواندني تر از كتاب 
»آن بيس��ت و س��ه نفر« نباش��د، كمتر 
نخواهد ب��ود. البته خاط��رات جلد دوم 
كتاب مربوط به هفت سال از زمان اسارتم 
است كه به همراه آن 400 نفر ماجرايي 
شنيدني دارد.  اين را هم بگويم كه از آن 
23 نفر، چهار نفرمان تا آخر اسارت با هم 
بود يم و اين يكي از شيريني هاي دوران 

اسارت به شمار مي رود. 
 درباره تقريظي كه مقام معظم 
رهبري ب�ر كتابتان نوش�تند 

صحبت كنيد. 
 اواخر س��ال گذش��ته حجت الاس��لام 
محمد جواد حجتي كرمان��ي براي بيان 
خاطرات خود از دوران انقلاب اس��لامي 
در دانشگاه شهيد باهنر كرمان بود كه در 
آن جلسه كتاب »آن بيست و سه نفر« را 
به وي دادم و حجت الاس��لام حجتي نيز 
كتاب را تقديم مقام معظم رهبري كردند. 
بع��د از آن و در روز 15 فروردي��ن 94 با 
بنده تماس گرفتند و عنوان كردند رهبر 
انقلاب بر كتابم تقريظي نوش��ته اند كه 
اين مسئله بسيار خوشحالم كرد؛ چراكه 
ايشان به عنوان اديب و رهبر كشورمان با 
واژگان زيبا و هنرمندانه تقريظي بر كتابم 

نوشتند و اين باعث افتخارم است. 
از ديدار با مق�ام معظم رهبري 

بگوييد. 
11 ارديبهشت ماه بود كه ديدار كوتاهي 
با رهبري داشتم و ايش��ان در اين ديدار 
عنوان كردند كت��اب زياد مي خواند ولي 
برخي كتاب ها امتياز دارند و كتاب »آن 
بيست و س��ه نفر« نيز از لحاظ نوشتاري 
امتياز دارد و فرمودند مي خواهيد كتاب را 
ادامه دهيد كه بنده نيز عرض كردم جلد 

دوم كتاب را خواهم داشت. 
جلد دوم كتاب »آن بيست و سه 
نفر« چه زماني منتشر مي شود؟

ا ن شاءالله جلد دوم كتاب كه به احتمال 
زياد اس��م آن »اردوگاه اطفال« است در 
سال آينده منتشر خواهد شد تا مخاطبان 

با سرنوشت آن 23 نفر آشنا شوند. 
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سرنوشتآن23نفردر»اردوگاهاطفال«ميآيد

اغلب زنان حاضر در جش�نواره كن 
مانند سلما هايك )بازيگر و فيلمساز 
مكزيكي( بيش�تر بدنش�ان را روي 
فرش قرمز به نمايش گذاشتند، نظر 

شما چيست؟ 
گابريل ش��انل)معروف به افس��انه مد و طراح 
پيشتاز مد در فرانس��ه( به خوبي در آن زمان 
پيش بيني كرده ب��ود، او حرف��ي زد كه امروز 
تصوير كاملي از آن وجود دارد. گفته بود: نبايد 
به زنان ناجور اجازه داد تا مدي داش��ته باشند 
زيرا آنها به روسپي تبديل خواهند شد. اين مايه 
تأسف است كه لجام گسيختگي مسخره اي بين 
زنان در جش��نواره كن به عنوان يك فستيوال 
بزرگ سينمايي حاكم است، به شكلي كه زنان 
از همه طرف پوش��ش بدي دارن��د. من اين را 
بسيار تحقيرآميز مي دانم. وقتي اين وضعيت 
وجود دارد مردان كه مانند كوه نيستند تا دچار 
خطا و لغزش نشوند! پس چرا زنان بايد با اين 
وضعيت حاضر شوند و اينگونه لباس بپوشند؟!

ش�ما اين وضعيت زن�ان را مبتذل 
مي دانيد؟

بله، بلكه حتي مضحك مي دانم وقتي كه وضعيت 
ناجور سلما هايك را مي بينم، اين باعث مي شود 
تا من با او نه رفتار گرمي داشته باشم و نه سرد، 
بلكه يك رفتار مصنوعي از خودم نشان مي دهم. 
زنانگي واقع��ي در لباس و پوش��ش، عاقلانه تر 
نمايان مي شود. براي نمونه اندي مك داول بازيگر 
سرشناس سينما و تلويزيون امريكا هنگامي كه 
تن نيمه عريان او را مي بينيم مي توانيم حدس 
بزنيم از چه زماني ش��روع به كار كرده اس��ت و 
چند سال دارد. من خيلي خيلي اينجا حركات 
نفساني و شهواني مي بينم. وقتي زني مثل كارين 
دوميربك كه در نقش همسر ونسان ليندون در 
فيلم» قانون بازار« بازي ك��رده آن هم فيلمي 
ملودرام، در مراسم جشنواره با پوشش بسيار بدي 
حاضر مي شود كه تمام اندامش پيداست، بسيار 

نگران كننده و تحريك آميز است. 
براي ورود به جش�نواره كن از سال 

1960 قوانين ورودي برداشته شد؟
در واق��ع، آن زمان ه��م كده��اي ورودي به 
جشنواره وجود داش��ت اما مانند امروز چنين 
وضعيتي با اين ش��دت حاكم نب��ود. آن دوره 
بيشتر فضا و محيط جشنواره مطرح بود اما حالا 
زنان. آنها مانند عروسك هاي باربي در جشنواره 
كن حاضر مي شوند و جلوه گري بيشتري دارند 
كه اين مسئله باعث نابودي زن است. به نوعي 
غوطه ورشدن در مدگرايي، امروز به بخشي از 

تاريخ جشنواره كن تبديل شده است. 

منظور شما اين اس�ت كه مي گويد 
همه كس�اني ك�ه بدنش�ان را روي 
فرش قرمز كن به نمايش گذاشته اند 
سنت شكن و قانون شكن هستند؟ 

نه فقط در جشنواره كن بلكه به طور كلي در 
عرصه س��ينما و هنر. امروز هن��ر هفتم تغيير 
كرده اس��ت. به جاي آن رفتار هاي عاش��قانه 
حاكم شده است؛ بوسه هايي كه در آنها عشق 
و محبت نيس��ت، زيرا معناي عشق هم تغيير 
كرده و بيشتر پورنو و حاكميت جنسي ديده 

مي شود تا صنعت سينما و هنر هفتم. 
به نظر شما در جشنواره كن تمايل 
بيشتر به جنسيت و بدن زناني است 
كه روي فرش قرم�ز راه مي روند يا 

فيلم هاي نمايش داده شده؟
خوشبختانه نه همه چيز فراموش نشده است؛ 
البته زيبايي جشنواره كن فقط به اين نبايد باشد 
كه زنان روي فرش قرمز راه بروند و در صفحات 
بزرگ تلويزيوني به نمايش گذاشته بشوند تا محور 
توجه و تمركز گردند ولي اين چيزي است كه در 
جشنواره هاي مختلف ديده مي شود كه به عنوان 

سرمايه اصلي فيلم هم به حساب مي آيند. 
علاوه بر اين، صحبت هايي كه درباره 
فيلم هاي منتخب جشنواره داشتيد 
به نظر ش�ما فيلم »عشق« ساخته 
گاسپرنوئه )به عنوان آخرين فيلم 
پورن�و در پاري�س از آن ياد ش�ده 
است( را هم يك عش�ق مصنوعي 

و شهواني قلمداد مي كنيد؟
اوه نه! من قصد ندارم آن را ببينم. اين فيلم يك 
شوخي مضحك در جشنواره كن بود كه حتي 

دخترم را هم منع مي كنم تا آن را ببيند. 
ممكن است بگويند اين نوع رفتارهاي 
جنسي همه جا بين افراد غيرحرفه اي 

و عادي هم وجود دارد؟
نه، من اين را قبول ندارم. البته هوسراني و ميل 
به شهوات و نفس��انيات وجود دارد، اما هرگز 
تمايلات جنسي به اين شدت كه در صحنه هاي 
بس��ياري از فيلم ها ديده مي شود، نيست. اين 
فيلم ها به خصوص فيلم »عش��ق« به گونه اي 
هس��تند كه تماش��اگر حق را به زش��ت ترين 
صحنه ه��ا با نام عش��ق مي دهد! م��ن ترجيح 
مي دهم از اين صحنه ه��ا فيلمبرداري نكنم و 
نداشته باشم. علاوه بر اين، در اين زمينه عشق 
با تمايلات شهواني و شيطاني فرق دارد. در اين 
سينما مديريت به سمت لمس زنانه و تمايلات 
جنس��ي پيش مي رود كه هيچ چي��زي در آن 

نيست و سينما را به سمت پوچي مي كشاند. 

  الناز خمامي زاده
دومي�ن قط�ار گردش�گري بين المللي با 
ن�ام ه�زار و ي�ك ش�ب، 70 گردش�گر را 
از كش�ورهاي آلم�ان، س�وئيس، هلن�د، 
امريكا، اتريش و تركيه ب�ه ايران مي آورد. 
ب��ه گ��زارش »ج��وان«، س��ير ورود قطارهاي 
گردشگري به كش��ور كماكان ادامه دارد؛ بعد از 
قطار لوكس گردشگري » دانوب اكسپرس« كه 
چندي پيش ب��راي دومين بار از مجارس��تان به 
ايران آمد، نوبت به قطار گردش��گري بين المللي 
هزار و يك شب رسيده است. اين قطار قرار است 
پنجم خرداد ماه 70 گردشگر خارجي را با خود به 
ايران بياورد. هر چند شايد گردشگران سوار بر اين 
قطار به اندازه گردشگران قطار لوكس مجارستاني 
ثروتمند نباش��ند اما ورود اين تعداد گردشگر با 
يك قطار گردشگري به كش��ور مي تواند در نوع 
خودش تجارب جدي��دي را براي گردش��گران 
خارجي س��طح متوس��ط جوامع اروپايي و نيز 
امريكا رقم بزند. گفته مي شود كه 70 گردشگري 
كه از طريق هزار و يك ش��ب به ايران مي آيند از 
مليت هاي آلمان، سوئيس، هلند، امريكا، اتريش 

و تركيه هستند.   قطار هزار و يك شب روز پنجم 
خرداد ماه از مرز رازي وارد استان زنجان مي شود. 
اين قطار در اس��تان هاي زنجان، يزد، اصفهان و 
تهران توقف دارد و گردش��گران از آثار تاريخي و 
اماكن گردش��گري اين ش��هرها بازديد خواهند 
داشت.  مديركل بازاريابي و تبليغات گردشگري 
كشور گفته است كه تمامي برنامه ريزي هاي لازم 
براي ميزباني از گردشگران اين قطار با ادارات كل 
ميراث فرهنگي ش��هرهاي محل توقف صورت 
گرفته است. ظاهراً قطار هزار و يك شب، ساعت 
7:30 روز 10 خردادم��اه وارد ايس��تگاه راه  آهن 
استان تهران مي شود و معاون گردشگري سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي كشور 
با يك تيم همراه براي استقبال از اين گردشگران 
به ايستگاه راه آهن خواهند رفت.  گردشگران قطار 
هزار و يك ش��ب پس از يك روز توقف در استان 
تهران، روز 11 خرداد ماه با هواپيما كشور ما را به 
مقصدهاي خود ترك مي كنند. هنوز مشخص 
نيست كه آيا تور اپراتور خارجي مسئول اين قطار،  
قصد آوردن تورهاي ديگ��ري را در ماه هاي باقي 

مانده تا سال ميلادي جاري دارد يا خير. 

زنانرويفرشقرمزخودنماييوقيحانهايدارند
انتقاد كارگردان و تهيه كننده فرانسوي به جشنواره كن

»هزارويكشب«70گردشگربهايرانميآورد

88498436سرويس فرهنگي

   معصومه طاهري
پاسكال توماس بازيگر، كارگردان، نويسنده و تهيه  كننده فرانسوي است كه تاكنون آثار متعددي 
در حوزه توليد فيلم سينمايي و نمايشنامه داش�ته ازجمله روز چهارشنبه ديوانه، ساعت صفر، 
والنتين والنتين و...، همچنين در فيلم هاي سينمايي زيادي هم بازي كرده است. وي كه اين روزها 
در جشنواره كن حضور دارد نسبت به وضعيت زنان انتقادات شديد اللحني داشته است. پاسكال در 
يك جلسه نقد و بررسي فيلم هاي منتخب كن كه به نفع حقوق زنان به همراه كنفرانسي در اين زمينه 
برگزار شده بود، سخنراني كرد و گفت: تنها ارزشي كه در يك فيلم به زن داده مي شود آن است كه 
آنها به عنوان يك شيء جنسي، بيشتر از مردان درآمدزايي دارند. اين همان صنعت پورنو است كه 
وضعيت لعنتي و شرم آوري دارد. يك زن با پوشش بسيار ناجور خودش را در بزرگ ترين فعاليت هاي 
سينمايي نمايان مي كند كه به طرز وحشتناكي سينما را مبتذل كرده است، چنانكه تقريباً هيچ چيز 
پنهاني و پوشيده اي از او در سينما وجود ندارد. اين يك هشدار جدي درباره وضعيت زنان در صنعت 
سينماست كه اصلاً قابل قبول نيست. انتقادات اين كارگردان نسبت به جايگاه زنان در جشنواره كن تا 
حدي بود كه نشريه فيگارو را واداشت تا با وي گفت وگويي داشته باشد و نظرات او را بيشتر جويا شود.

  محمدصادق عابديني 
عل�ي ش�اه حاتمي ب�ا انتق�اد از وضعي�ت 
فرهنگي كش�ور بعد از دوران دف�اع مقدس و 
بي توجه�ي مس�ئولان ب�ه جن�گ فرهنگي، 
هم�ه جامع�ه را در مع�رض آس�يب هاي 
عمليات ه�اي فرهنگ�ي دش�من دانس�ت. 
نشست نقد و بررسي مستند »بيست و سه و آن يك 
نفر« در برنامه سينماروايت، علي شاه حاتمي درباره 
كم كاري س��ينما نسبت به آزاد س��ازي خرمشهر 
گفت: درباره حماسه خرمش��هر اولين كار توسط 
مرحوم رس��ول ملاقلي پور بود كه فيلم »بلمي رو 
به ساحل« را ساخت و بعد از آن مرتضي آويني بود 
كه بعد از سال ها درباره خرمشهر مستندي ساخت 
و به س��راغ بچه هايي كه گمنام مانده بودند، رفت.  
شاه حاتمي با انتقاد از وضعيت فعلي شهر خرمشهر 
گفت: درست است كه خرمش��هر را خدا آزاد كرد 
اما خرمشهري را كه خدا آزاد كرده بود، مسئولان 
فراموش كردند، مقاومت 45 روزه مردم خرمشهر را 
فراموش كرده اند، خرمشهر امروز نه در شأن مردم 
خرمشهر است نه در شأن انقلاب و هشت سال دفاع 
مقدس، خرمشهر هنوز خرم شهر نشده است. مردم 
خرمشهر به سختي زندگي مي كنند و نيازمند ما 
هستند؛ ما كه آزادي خرمشهر را جشن مي گيريم 

اما براي خرمشهر كاري نمي كنيم. 
كارگردان س��ينماي دفاع مقدس با بي��ان اينكه 
سال هاست براي پيدا كردن پيكر شهدا از زير خاك 
گروه هاي تفحص ايجاد شده است، گفت: مسئولان 
يادشان رفته است كه بايد يك گروه تفحص ديگري 
نيز راه اندازي شود، گروهي كه به تفحص انديشه هاي 
ش��هدا بپردازد. به نظرم انديش��ه هاي شهدا هنوز 
در مناطق��ي مانند انديمش��ك خ��اك مي خورد. 
هيچ مديري ت��ا به حال جرئت نكرده اس��ت براي 
تفحص افكار ش��هدا كاري انجام دهد.  شاه حاتمي 
گفت: در طول دفاع مقدس اتفاقاتي مشابه داستان 
اين 23 نفر بس��يار رخ داده است. چند سال پيش 
مستندي پنج قسمتي را به نام »عطش« ساختم با 
موضوع بچه هايي كه در طول جنگ صرفاً به خاطر 
تشنگي به شهادت رس��يده اند؛ در عمليات هايي 
مانند والفجر مقدماتي و ابوغريب. حرف هاي ناگفته 
درباره جنگ زياد است و به نظرم هزينه هايي زيادي 
كه سالانه براي س��مينار هايي درباره دفاع مقدس 
انجام مي شود يامفت هستند و تأثيري در بيان اين 
حرف ها ندارند.  وي ادام��ه داد: تمام افتخار ما اين 
است كه در جنگ پيروز شده ايم، جنگي كه نابرابر 
بود. ما در اواسط جنگ قرارگاهي را راه اندازي كرديم 
كه در آن فرماندهاني تربيت شوند و بدانيم چگونه 
بايد بجنگيم. اگر اين قرارگاه نبود آياد در جنگ برنده 

مي شديم؟ به جرئت مي توانم بگويم، نه!
شاه حاتمي ادامه داد: كشور تركيه شايد در ادبيات 
دستي بر آتش داشته باشد اما در عرصه سينما در 
انتهاي قافله بود و بزرگ ترين افتخارش��ان ديدن 
هنرمندان ما بود اما الان همه ج��ا حرف از حريم 
سلطان و فاطما گل شده است. اخيراً سفري به هند 
داشتم در آنجا هم پوستر هاي فيلم هاي تركيه اي 
را ديدم، در آنجا رايت فيلم هاي تركيه اي را خيلي 
خوب مي خريدند.  نشس��ت نقد و بررسي مستند 
»بيست و س��ه و آن يك نفر« روز يك شنبه سوم 

خرداد در مجتمع فرهنگي اسوه برگزار شد. 

درجلسهنقدوبررسيمستند
»بيستوسهوآنيكنفر«مطرحشد

گروهتفحصانديشههاي
شهداراهمتشكيلدهيد

»ازخامنهتاخرمشهر«
منتشرشد

كت�اب »از خامن�ه ت�ا خرمش�هر« خاط�رات 
خودنوش�ت اس�ماعيل اسماعيلي مش�نقي 
اس�ت ك�ه ب�ه تازگي منتش�ر ش�ده اس�ت. 
مش���نقي درباره 
اين كتاب گف�ت: 
كت��اب از خام�نه 
ت��ا خرمش����هر 
بازگ���وكنن�ده 
خاطرات گردان4 
از گردان ه����اي 
پادگان ولي عصر 
است كه بعدها اين گردان ها هسته اوليه تشكيل 
تيپ محمدرس��ول الله بودند.  وي افزود: علاوه بر 
روايت خاطرات دوران كودكي و خاطراتم از انقلاب 
اس��لامي و دفاع مقدس، س��عي ك��ردم خاطرات 
چهره هاي سرشناس دوران دفاع مقدس از جمله 
شهيد بروجردي، شهيد همت و خاطراتي از حاج 
احمد متوس��ليان را نيز بازگو كنم.  مشنقي ادامه 
داد:»از خامنه تا خرمشهر« خاطرات يك رزمنده 
معمولي است كه سعي دارد در حد توان اطلاعاتي 
از دوران انق��لاب و ظلم هاي رژيم س��ابق تاريخ و 
اتفاقاتي كه در دوران مقدس شاهد آنها بوده را به 
خواننده امروزي ارائه كند.  اين نويسنده همچنين 
گفت: به علت محرمانه بودن برخي از خاطراتم در 
اين كتاب نيامده ولي سعي دارم بخشي از خاطرات 
مأموريت هاي خارجي ام را كه قابل انتشار باشد، در 

كتاب ديگري بيان كنم. 

   محسن دريالعل
فيلم مستند 33 سال س��كوت، روايت 
زندگي ابوالفضل دوزنده نيست. 33سال 
س��كوت روايت نامهرباني ما نس��بت به 
تمام دوزنده هايي اس��ت كه عاشقانه و 
خالصانه براي اين كشور افتخار آفريدند و 
در كمال بي احترامي و بي مهري دل آنها 
را شكستيم اما همچنان پاي آرمانشان 
ايس��تاده اند و با وجود اين ناملايمات و 
ايرادات ساختاري، باز هم عاشقانه، ايران 
اسلامي را دوست دارند. ابوالفضل دوزنده 
يك نمونه براي بررسي و بيان دردي است 
كه ساليان دراز درباره آن سكوت كرده ايم، 
دردي كه همه از آن خبر داريم و بارها به 
چش��م، آن را ديده ايم اما دل و دهانمان 
مهر شده و سكوت همه چيز را برايمان 
رقم مي زند.  حس��رت و ان��دوه دروني، 
اولين اتفاق بعد از ديدن »مستند 33 سال 
سكوت« است؛ اتفاقي كه بلاشك در هر 
بيننده اي القا مي شود و از نكرده هايمان 
براي بزرگ مردان اين مرز و بوم، زخمي 
بر دلمان به يادگار مي نشيند تا مستند، 
كار خودش را كرده باش��د. اصلًا يكي از 
مهم ترين كارهايي كه هر مس��تند بايد 
انجام دهد همين تلنگر است كه بيننده و 

مخاطبش را به تفكر و تعمق وادارد. 
33 س��ال س��كوت فارغ از تكنيك هاي 
فرمي س��اخت كه جاي صحب��ت دارد، 
در قدم اول كه روايت موضوع و س��وژه 
اس��ت و در قدم قبل از نخست كه پيدا 

كردن س��وژه و تحقيق روي آن اس��ت، 
اثري موف��ق و در نوع خ��ود كم نظير به 
حساب مي آيد. كم نظير از اين جهت كه 
توانسته موضوعي دشوار را براي روايت 
انتخاب كند و نتيجه كار، در تصوير و ذهن 
سازندگان تقريباً يكسان از آب درآمده و 
مانند بسياري از آثار مشابه نشده است كه 
تأثير و برداشت مخاطب كاملًا متفاوت 
از منظور سازندگان مي شود.  شمقدري 
كه به ظاهر در ساخت مستند در آلمان 
دست تنها بوده است، س��عي كرده هم 
به سوژه نزديك شود و هم اين نزديكي 
باعث ناامني سوژه نش��ود البته در روند 
مستند كاملًا مشهود است كه ابوالفضل 
دوزنده، با همين رفتار صميمي فيلمساز 
و صداقت او ارتباط برق��رار كرده و حالا 
سكوت چندين س��اله را شكسته است.   
عموماً مس��تندهاي پرتره در يك اتفاق 

و روند طاقت فرس��ا س��اخته مي شوند، 
روندي كه از شناسايي سوژه و شخصيت 
موردنظر شروع مي شود و از مسير آشنايي 
با او، تحقيق درباره موضوع، نزديك شدن 
و ارتباط برقرار كردن و راضي كردن سوژه 
و در انتها ساخت اثر به طول مي انجامد. 
به همين خاطر است كه معمولاً مستند 
پرتره خصوصاً از نوع داخلي اش، اثر قابل 
تأمل��ي از آب در نيامده مگ��ر آنهايي كه 
ارتباطي نزديك و قديمي بين فيلمساز و 
سوژه برقرار بوده باشد اما 33سال سكوت 
انگار مسيري متفاوت را طي كرده است. 
شمقدري كه خودش در ابتداي مستند 
هم بيان مي كند هن��وز موفق به راضي 
كردن دوزنده براي همكاري نشده و انگار 
اين صحنه، اولين برخورد نزديك آن دو 
با هم است، سعي كرده حين آشنايي و 
جلب اعتماد، مس��تند را هم پيش ببرد. 

كار، كار دشواري است. هر اشتباه كوچك 
و بي نظمي، امكان دارد سوژه سخت پسند 
را دلسرد كند يا روند ساخت را به عقب 
بين��دازد. اما ش��مقدري ب��ا صميميت 
ذاتي اش قدمي رو به جلو در مستندسازي 
برداشته و نتيجه، اثري تأثيرگذار است.  
البته 33 س��ال س��كوت اثر وي��ژه اي از 
لحاظ فرم محسوب نمي شود. خبري از 
قاب بندي هاي فوق العاده، تصاوير ناب، 
روايت غيرخطي، داس��تان هاي فرعي و 
از اين دست اتفاقات كه مي تواند مستند 
را تبديل به اثري ويژه از لحاظ فرم كند، 
نيس��ت اما با اين وجود 33 سال سكوت 
اثر خوبي محسوب مي شود كه با عنصر 
جذابيت، عجين اس��ت.  از طرفي ديگر 
جس��ارت گروه آرمان مدي��ا در انتخاب 
موضوع و ريسك ساخت، قابل تحسين 
است چراكه 33 س��ال سكوت مانند اثر 
قبلي اين گروه – ميراث آلبرتا - راه رفتن 
روي لبه تيغ است با اين حال نسبت به 
آن مستند، جس��ورانه تر و سرسخت تر 
بوده، از غرزدن هاي متداول و سياه نمايي، 
فاصل��ه مي گيرد و انتقادات��ي منطقي و 
منصفان��ه بيان مي كند. اينجاس��ت كه 
تفاوت فيلمساز دلسوز و  نق زن، مشخص 
مي شود.  در مجموع اين مستند توانسته 
اثري خوش ريتم، ج��ذاب و تأثيرگذار 
باش��د كه مخاطب از قشرهاي مختلف 
و س��لايق و اعتقادات گوناگ��ون را پاي 

خود بنشاند. 

مستنديكهماهرانهبرلبهتيغانتقادراهميرود
نگاهي به 33 سال سكوت

   عليرضا ملوندي
»آن بيست  و  سه نفر« خاطرات خودنوشت احمد يوسف زاده از دوران اسارت خود به همراه 18 
نوجوان كرماني و چهار نوجوان ديگر است كه در جريان آزادسازي خرمشهر به اسارت نيروهاي 
بعثي عراقي درآمدند. يوسف زاده در اين كتاب تنها خاطرات هشت ماه از دوران ابتدايي اسارت 
خود و همرزمانش را بازگو مي كند ك�ه در آن اتفاقات جالبي از جمله حضور در كاخ رياس�ت 

جمهوري عراق و ديدار با صدام رخ داده است.  »آن بيست و سه نفر« نيز مانند همه كتاب هايي كه 
دربرگيرنده خاطرات نوجوانان و رشادت هاي آنها در اردوگاه هاي بعثي است، ناگفته هاي زيادي 
دارد كه كتاب را به يكي از خواندني ترين آثار دفاع مقدسي تبديل كرده است.  يكي از ويژگي هاي 
اين كتاب تقريظ مقام معظم رهبري بر آن است.  به اين مناسبت گفت وگويي با احمد يوسف زاده، 
نويس�نده كتاب »آن بيس�ت و س�ه نفر« انجام داديم كه متن كامل آن را در ذيل مي خوانيد.


